
www.sharghdaily.comسیاست۲

شرق
ود، 

دفرن
محم

س: 
  عک

دوشنبه
۶ شهریور ۱۴۰۲

سال بیست ویکم      شماره ۴۶۳۶

معصومه معظمی: جلال رشیدی کوچی، نماینده جوان و خوش آتیه مردم مرودشت، پاسارگاد و ارسنجان، از جمله نمایندگانی است که به دلیل سن خود این شانس را دارد که درک مناسبی از مسائل و مشکلات روز جامعه و دغدغه جوانان داشته باشد و گاهی 
در برخی موارد با آنها همزادپنداری کند. رشیدی کوچی با ورود به مجلس یازدهم پا در مسیری گذاشت که پیش از این پدر مرحوم و عمویش این مسیر را طی کرده بودند. جلیل رشیدی کوچی، پدر مرحومش زمانی که او تنها ۹ سال داشت، در مسیر سرکشی 
به حوزه انتخابیه و انجام وظایف نمایندگی، با سقوط به دره جان خود را از دست داد. این نماینده جوان که با موضع گیری های متفاوت خود از همان ابتدای مجلس نسبت به صیانت از فضای مجازی، محبوبیت و مقبولیت به دست آورد، به عنوان نماینده ای 
متفاوت جای خود را در جامعه پیدا کرد و با پیگیری های مناسب خود در قبال واردات خودروهای خارجی کارکرده و مخالفت با ادامه فیلترینگ و موارد دیگر توانست جای خود را در جامعه تثبیت کند. رشیدی کوچی با حضور در تحریریه روزنامه «شرق» به 

سؤال های مختلف درباره مسائل جاری روز پاسخ داد. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

 در آخریــن توییت  خود نســبت به جریانی خطرناک هشــدار   .
داده اید که با تمسک به ظواهر ارزشی سعی دارند با نفوذ در دولت 
به پاک سازی و خالص سازی بپردازند؛ منظورتان در این توییت چه 

گروه و جریانی است؟
اتفاقاتی در کشــور در حال رخ دادن اســت و به دلیل اهمیت 
موضــوع، دو توییت درباره آن نوشــتم. اگر کســی به موضوعات 
سیاسی اشراف داشته باشد و این تکه های پازل را کنار هم بچیند، 
متوجه می شــود درباره چه صحبت می کنیــم. اتفاقاتی اخیرا رخ 
داده و موارد حساســیت برانگیزی در جامعه مطرح شــده است؛ 
آن هم زمانی کــه به انتخابات مجلس نزدیک می شــویم و مقام 
معظــم رهبری بر مشــارکت حداکثری و فراهم کردن شــرایط آن 
تأکیــد دارند. امــا این طور که به نظــر می رســد، اتفاقاتی د رحال 
وقوع اســت که در نقطه مقابل مشــارکت حداکثــری قرار دارند. 
به عبارتی یک جریان در کشور که نمی دانم اسمشان را باید تندرو، 
تمامیت خــواه، پایداری یا چه چیزی بگذاریم، طبق شــواهدی که 
وجود دارد، در تلاش هســتند با تمســک به ارزش ها و آرمان های 
انقلاب و شــهدا در جامعه دوقطبی ایجاد کنند و خودشــان هم 
پشــت این آرمان ها مخفی شوند. هر چند  تا حدی هم به هدفشان 
رســیده اند و شواهدش مشهود اســت. به عبارتی سربسته بگویم 
که در خانه اگر کس اســت، یک حرف بس است. وقتی می بینیم 
عــده ای از کرده خودشــان پشــیمان هســتند و از اتفاقاتی که در 
ســال گذشــته افتاده اظهار ندامت می کنند، ایــن جریان خاص با 
همــان روش هایی که بیان کــردم، اجازه این بازگشــت را به آنها 
نمی دهند و فریاد وامصیبتا ســر می دهند که اســلام از بین رفته و 
خون شهدا پایمال شده اســت. این موضع گیری ها نشان می دهد 
هدف این جریان چیز دیگری است که قطعا به ضرر کشور خواهد 
بود. دقیق تر بگویم این جریان ســعی دارند با دوقطبی ســازی در 
کشــور و به زعم خودشــان کنترل شرایط کشــور، مردم را مأیوس 
و دلســرد کنند تا انتخابات کم رنگ برگزار شــود؛ چرا که معتقدند 
طرفداران آنها تحت هر شــرایطی پای صنــدوق رأی می آیند و با 
حداقل رأی می توانند وارد مجلس شوند. البته در قانون هم دیده 
نشــده نماینده ای که با دو هزار رأی وارد مجلس می شود، زورش 
یا تأثیر رأی او کمتر از کســی باشد که با ۲۰ هزار یا دو میلیون رأی 
وارد مجلس می شــود. به همین دلیل درباره این ماجرا نگرانم و 
امیدوارم مردم سره را از ناسره تشخیص دهند و گرفتار بازی روانی 
این جریان خاص برای انتخابات نشوند. هرچند متأسفانه برخی در 

این بازی روانی آنها گرفتار شده اند.
 باید در این باره به مردم آگاهی داده شــود تا متوجه شوند چه   .

اتفاقاتی در حال رخ دادن است؟
در این باره فضا شــفاف تر از آن چیزی اســت کــه من بخواهم 
درباره آن شفاف ســازی کنم. مثلا در ماجرای عزل معاون سیاسی 
وزیر کشــور که رئیس ســتاد انتخابات کشــور هم بود، فضا کاملا 

شفاف است و خیلی چیزها روشن شد.
 همان طور که گفتید، برکناری معاون سیاسی وزیر کشور حواشی   .

زیادی داشت. برخی معتقدند آقای قالیباف بر این برکناری و عزل 
اصرار داشت و به وزیر کشور فشار آورد.

ایــن را که آقای قالیبــاف دنبال برکناری معاون سیاســی وزیر 
کشــور بود، قویا تکذیــب می کنم. واقعا این طور نبــود. از آنجایی 
که عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها هستم، شاهد 
تلاش های آقای قالیباف برای عدم اســتیضاح وزیر کشور بودم. با 
وجــود همه انتقاداتــی که به عملکرد وزیر کشــور دارم و به نظر 
خودم این ایرادات وارد اســت، در این شــرایط اســتیضاح او را به 
صلاح کشور نمی دانم. البته اگر سال گذشته استیضاح وزیر کشور 
کلید می خــورد، با آن موافق بودم و حتی بــرای انجام آن کمک 
هم می  کردم؛ اما در آســتانه انتخابات مجلس این استیضاح را به 
صلاح نمی دانم و آقای قالیباف هم تلاش کرد تا این اتفاق نیفتد.

 این شایعه بود که معاون سیاســی وزیر کشور از اعضای جبهه   .
پایداری بود که برای چینــش افراد مدنظر این جریان از هم اکنون 
در برخی شهرســتان ها و اســتان ها لیســت های انتخاباتی داده 
است. نظر شــما درباره دخالت دولت در انتخابات و دادن لیست 
انتخاباتی در حالی که خودش برگزار کننده انتخابات است، چیست؟
وقتی می گویم دولت، منظورم شــخص آقای رئیســی یا وزیر 
کشور یا شخص وزرا نیست  بلکه هر کسی است که در بدنه دولت 
مسئولیتی دارد. بنابراین شفاف بگویم بشخصه فعالیت انتخاباتی 
بدنه دولت برای دخالت در انتخابات را به وضوح می بینم. شــاید 
اقداماتشان برای مردم ملموس نباشد و شخصا و صراحتا نگویند 
دولت از فلان شخص یا فلان لیست در انتخابات حمایت می کند، 
اما چینش مهره ها و مســئولیت ها در شهرســتان ها و استان ها و 
جابه جایــی نیروها به نحوی اســت کــه این ذهنیــت کاملا القا 
می شــود که مجموعه ای در دولت به دنبال مهندســی انتخابات 
است. نمونه آن نیز بخش نامه  معاون سیاسی معزول وزیر کشور، 
آن هم یک سال مانده تا انتخابات است که کاملا خلاف قانون بود. 
البته ایشــان دوستانی در فضای مجازی داشتند که سعی کردند با 
مظلوم نمایی و گره زدن آقای غلامرضا به حاج قاســم سلیمانی، 
مانع از برکناری او شوند. در حالی که این طور نیست هرکسی که از 
یاران حاج قاسم سلیمانی بود، هر کاری که انجام می دهد، درست 
باشــد. ای کاش از اســطوره های  خود برای ماندن در مسئولیت ها 
این قدر سوءاســتفاده نکنیم. بخش نامه معاون سیاســی معزول 
وزیر کشــور اصلا در هیچ دولتی ســابقه نداشــته است. مثلا من 
به عنوان نماینده مجلس بخواهم وزیر کشور را به شهرستان حوزه 
انتخابیه ام ببرم، باید از استاندار یا فرماندار اجازه بگیرم؟ از آنجایی 
که ســطح این بخش نامــه خیلی نازل و پایین بــود، هیچ وقت در 
مورد آن صحبت نکردم اما به همکارانم گفتم استاندار و فرماندار 
باید دنبال نماینده باشــند، نه اینکه نماینده از فرمادار و بخشــدار 

خواهش کند او را در مراسم مختلف همراهی کنند.
 البته استیضاح وزیر کشور ۱۴ محور دارد که یکی از محورهای آن   .

همین نکته ای است که شما توضیح دادید.
بله همین طور است. اصلا استیضاح وزیر کشور حدود پنج ماه 
قبــل کلید خورد اما برخی کل اســتیضاح را بــه همین یک محور 
بخش نامه معاون سیاســی وزیر کشــور تقلیل دادنــد و این طور 

وانمود کردند که دلیل اصلی استیضاح این بخش نامه است.
 شــاهد تلاش های شــما درباره موارد مختلفی مثل مخالفت با   .

صیانت از فضای مجازی، واردات خودروهای کارکرده و فیلترینگ 
هستیم. درباره فروش فیلترشــکن ها گفته بودید که تراکنش مالی 
بسیار بالایی دارد. آیا هنوز مشخص نشده چه کسانی پشت فروش 

پر سود فیلترشکن ها هستند؟
نگاه من به قصه فیلترینگ از همان ابتدای ورودم به مجلس، 
مشــخص و ثابت بوده اســت و از همان ابتــدا معتقد بودم این 
شیوه فیلترکردن نه درســت و راهگشا ست و نه جواب می دهد. 
شواهد و قرائن هم حاکی از این امر است؛ اما برخی نمی  خواهند 
واقعیت هــا را بپذیرند. ما باید تلاش کنیم بــه آنها بقبولانیم که 
این شــیوه جواب نمی دهد. مثال های متعددی هم وجود دارد؛ 
مثلا اگر قرار بود فیلترینگ جواب بدهد، باید خروجی هم داشته 
باشد. اما عملا خروجی نداشته و یک سری نارضایتی ها هم ایجاد 
کرده است. البته اخیرا شنیدم که برنامه وی چت رفع فیلتر شده 
اســت. سؤالی که مطرح است این است که چرا اصلا آن را فیلتر 
کردید؟ بعد چه اتفاقی افتاد که وی چت رفع فیلتر شــد؟ من از 
دوران نوجوانی با یاهو مســنجر و اینترنت دایلاپ خانگی آشــنا 
بودم؛ حتــی قبل از ورود اینترنت دایلاپ بــه منازل، کافی نت ها 
وجود داشــت و در این فضا بودم و کار کرده ام. سؤال اینجا ست 
که چرا وی چت فیلتر شــد؟ ســؤال دیگر اینکه چرا وقتی رایتل 
اعلام کرد می توانم تماس تصویری را روی سیم کارت هایم فعال 
کنم، عده ای نزد مراجع عظام رفتند و فریاد وا اســلاما ســر دادند 
و این طرح منتفی شــد؟ چه کسانی نزد مراجع رفتند و به بهانه 
جلوگیری از نشر فساد و فحشا، مانع آن شدند؟ به مراجع گفتند 
قرار اســت افراد بــا یکدیگر تماس بگیرند و یکدیگــر را ببینند و 
با این کار بر اســلام خدشــه و مصیبت وارد می شود. چرا اکنون 
این امتیاز را به همراه اول و ایرانســل واگذار کرده اند؟ سؤال بعد 
اینکه اگر ۱۰، ۱۵ ســال قبل این امکان ایجاد شده بود، آیا مردم در 
این ســطح به ســمت تماس تصویری در واتس اپ و اینستاگرام 
می رفتند؟ اینها ســؤالاتی اســت که در جامعه مطرح اســت و 
حامیان فیلترینگ هیچ پاســخی برای آنها ندارنــد. اگر به رایتل 
اجازه تماس تصویری داده بودند یــا به پیام های ام ام اس اجازه 
داده بودند فعالیت کنند، مردم با این سطح گسترده به شبکه های 
اجتماعی هجــوم نمی بردند. اما چون اکثــرا تصمیم های غلط 
گرفته ایم و بر این تصمیم غلط پافشــاری هم کرده ایم، به فرض 
اینکه امروز تماس تصویری همراه اول رایگان هم بشود کسی از 
آن استقبال نمی کند؛ چرا که به آن اعتماد ندارد. اما اگر آن زمان 
مانع این کار نمی شدند، امروز نه تنها این اعتماد از بین نمی رفت 

بلکه تقویت هم می شد.
بنابراین سیاســت گذاری ما در این مسائل دچار مشکلات عمده 
اســت و با این روش هم حل نمی شــود. قصــد داریم در مجلس 
تحقیق و تفحص از فروش فیلترشــکن ها را کلیــد بزنیم؛ چرا که 
گــردش مالی زیــادی دارد. حالا مدام برچســب بزننــد که جلال 
رشــیدی کوچی دنبال تشــویش اذهان عمومی است، دنبال فساد 
است و در سالگر فلانی قصد به هم زدن دوباره کشور را دارد. همه 
این حرف ها بازی همان جریان خاصی است که اول عرایضم گفتم 
دنبال تمسک به یک سری آرمان های انقلاب و ارزش های بی نظیر 
برای رســیدن به منافع مالی خود هستند. این موضوع بارها ثابت 
شده است. بنابراین فیلترینگ در کشور تراکنش مالی بسیار سنگینی 
دارد. برای نمونه، اخیرا یکی از مراکز تولید برق اطراف تهران قطع 
شد و به دنبال آن نصف فیلترشــکن ها از کار افتاد! این اتفاق چه 
معنایی می دهد؟ از وزیر ســؤال کردم که چطور فیلترشــکن های 
رایــگان را می توانیــد فیلتر کنیــد اما فیلرشــکن های پولی را نه؟ 
عــده ای ابراز نگرانی کردند که با این حرف فیلترشــکن های پولی 
هم فیلتر می شود؛ به آنها اطمینان دادم این اتفاق نمی افتد چون 
برای برخی پول سرشــار و گردش مالی هنگفتــی دارد. به نظرم 
اینها ســؤالاتی اســت که ذهن جامعه را پر کرده  اما جوابی برای 
آن پیدا نمی کنند؛ بنابراین تأکید می کنم اگر دنبال این هســتیم که 
در فضای مجازی علیه نظام و مســئولان این قدر حرف زده نشود، 
پیشــنهاد می کنم به جای ایجاد محدودیت و بســتن و فیلترینگ، 
چند مشــکل جوانان اعم از اشــتغال، ازدواج، مسکن و خودرو را 
حل کننــد؛ در این صورت همان جوانان از فضــای مجازی به نفع 
نظام استفاده و تبلیغ می کنند. مردم چه زمانی ناراضی می شوند؟ 
زمانی که خدمتی به آنها ارائه نشــود و محدودیت ها هم تشــدید 
شــود. برای مثال ۸۰ درصد افراد در فضای مجازی زیر پست هایی 
که برای من می نویســند، قدردانی می کنند، دلیلش هم این است 
که یــک خدمت صادقانه انجــام داده ام تا خودروهــای کارکرده 
خارجی شفاف وارد کشور شود. بنابراین وقتی همه چیز را سخت 
می کنیم، نباید توقع داشــته باشــیم جامعه از ما تعریف و تمجید 
کند. از طرفی نباید از دشمن خارجی غافل شویم. حرفم این است 
که در زمان جنگ تحمیلی هم دشــمن خارجــی با همه قوا وارد 
میدان شد و همین مردم در مقابلش ایستادگی کردند. دلیلش هم 
این بود که امام خمینی آرمانی برای شان ایجاد کرده بود که مردم 
از او راضی بودند. به همین دلیل هشــت ســال در مقابل دشــمن 
ایســتادند. پس ما مســیر را اشــتباه می رویم و بهتر است به جای 
کنترل نارضایتی، رضایت ایجاد کنیم. هر چقدر بتوانیم مشکلات را 
کاهش دهیم، رضایتمندی را بالا برده ایم. تجربه شــخصی خودم 

این بود، در اوج اتفاقات ســال گذشــته چند ســاعت در دانشگاه 
مشــهد و شیراز با جوانان معترض صحبت کردم، خروجی جلسه 
گرفتن عکس ســلفی دانشــجویان با من بود. ایــن یعنی جوانان 
فقط می خواهند کســی حرف شان را بشنود؛ اما وقتی برخی افراد 
مسائل حاشیه ای را بر اصل کار غالب می کنند، مشخص است که 
مردم ناراضی و ناراحت می شوند. وقتی مردم مشکل دارند، فلان 
نماینده چیزی را که شــب در ذهنش گذشته، صبح با خبرنگاران 
مطرح می کند و در اوج مشــکلات اقتصــادی مردم می گوید، قرار 
اســت طرحی را به مجلــس بیاوریم که ســگ گردانی را ممنوع 
کند؛ معلوم اســت که جامعه عصبانی می شــود. مشخص است 
که سگ گردانی باید ممنوع شــود اما زمانی که خدماتی به مردم 
ارائه دادید، بعد بگویید این موضوع را مدیریت کنید اما زمانی که 
مردم نانی برای خوردن ندارند، یک نماینده این حرف حاشیه ای را 

مطرح کند، حتما مردم ناراحت می شوند.
 با وجودی که در کشــور مشــکلاتی مثل خشک شدن دریاچه   .

ارومیه، گرد و غبار خوزستان، تشــنگی مردم سیستان و بلوچستان، 
بچه های بدون شناســنامه جازموریان، کولبری کردســتان و... را 
داریم، متأســفانه برخی مســئولان اجرائی چشم شــان را بر این 
مشــکلات می بندنــد و همه تمرکز خــود را معطوف به مســائل 

حاشیه ای می کنند. این موضوع برای جامعه  پذیرفتنی نیست.
اجازه دهید در این باره با شما موافق نباشم؛ چرا که دولت برای 
حل مشــکل دریاچه ارومیه ورود کرد. دلیل اصلی خشک شــدن 
دریاچه ارومیه، برداشــت بیش از اندازه کشاورزان از دریاچه برای 
کشاورزی است. آیا مجلس می تواند این موضوع را حل کند؟ خیر. 
چرا؟ چون قرار اســت کشاورزان در انتخابات بعدی به نمایندگان 
رأی بدهنــد. پس نماینده نمی تواند مانع از برداشــت بی رویه آب 
کشــاورز از دریاچه ارومیه شــود؛ بنابراین حلقه های فرســوده و 
باطلــی که به هم چســبیده اند، مانــع از این کار می شــوند. چرا 
نماینده نمی تواند بگوید کشــاورز چاه غیرقانونــی خود را پلمب 
کند؟ چون جهاد کشــاورزی الگوی کشــت به کشــاورزی که ۵۰ 
ســال بی رویه از چاه آب برداشــت کرده، نداده است. بعد همان 
کشاورز فریاد می زند دریاچه ارومیه خشک شد! در حوزه انتخابیه 
خودم مرودشت، فرونشســت زمین داریم؛ چرا که ۲۵ هزار حلقه 
چاه غیرمجاز علاوه بــر ۲۰ هزار چاه مجاز وجود دارد؛ یعنی فقط 
در شهرســتان مرودشــت ۴۵ هزار حلقه چاه وجــود دارد که آب 
برداشــت می کند. چــه اتفاقی می افتد؟ طبیعی اســت که مردم 
با مشــکل کمبود آب مواجه می شــوند. در یکی از روستاها مردم 
جاده را به دلیل کمبود آب شــرب بســته اند. وقتی برای بررســی 
بــه آنجا رفتم، دیــوار یکی از خانه ها که به دلیل نبود آب شــرب 
جاده را بسته اند، نم کشــیده بود؛ چرا که در یک وجبی دیوار خانه 
برنج کاری داشــتند. علاوه بر این هشــدار می دهم سال آینده حتما 
در حوزه برق و گاز و آب مشــکل جدی خواهیم داشــت. ســؤال 
اینجا اســت چرا به اندازه کشــور چین برق مصرف می کنیم؟ چرا 
در حوزه گاز مصرف مان بالاســت؟ چرا مصرف بنزین بسیار بالایی 
داریم و ۲۲۰ میلیــون لیتر گازوئیل و بنزین مصرف می کنیم؟ دلیل 
آن سیاســت گذاری های غلط اســت. مثلا به جای اینکه خودروی 
کم مصــرف در اختیار مــردم قرار دهیم و در صــورت نبود امکان 
تولیــد آن را وارد کنیــم و به قیمت جهانی در اختیــار مردم قرار 
دهیم، خــودروی بی کیفیت با قیمت بالا تولیــد می کنیم و مردم 
را بــرای خرید آن به صــف می کنیم، بعد می گوییــم قصد داریم 
بنزین را هم گران کنیم. خوب معلوم اســت با این سیاست گذاری 
مردم به کف خیابان می ریزند و اعتراض می کنند. نکته مشــخص 
اینجا است؛ اگر شــما خودرو را به قیمت جهانی به مردم بدهید، 
می توانید بنزین را هم به قیمت جهانی به آنها بفروشید؛ اما وقتی 
خودرو را چند برابر قیمت جهانی به مردم می فروشیم، نمی توانیم 
به قیمت بنزین دســت بزنیم؛ چرا که جامعــه را ملتهب می کند؛ 
بنابراین این مســیرهایی که تا امروز طی کرده ایم، اشــتباه بوده و 

همین مسیر اشتباه ما را به اینجا رسانده است.
نکته دیگر اینکه اگر ســری به برخی ویلاهای شمال بزنید، به 
دلیل روشن بودن شبانه روزی کولر گازی ویلاهای خاص برخی افراد 
پولدار، می بینید که معادل یک شــهر برق مصرف می کنند و کسی 
متعرض آنها نمی شــود؛ یعنی به این راحتی برقی را که تولید آن 
برای کشور گران تمام شده، هدر می دهیم، بعد صنایع سنگین مان 
را از مدار خارج می کنیم و ضررهای چند ده میلیون دلاری به کشور 
تحمیل می کنیم تا برق ویلای لاکچری فلان شــخص قطع نشود. 

نظر شــما را به این موضــوع جلب می کنم کــه هم اکنون که در 
مجلس لایحه حجاب بررســی می شود، برای حل مشکل کولبران 
و ته لنجی ها قانون تصویب کردیم  اما همیشــه یک ســری مسائل 
حاشیه ای بر اصل حاکم می شود و دلیلش این است که متأسفانه 
ذائقه مردم ما به این ســمت هدایت شده است؛ چرا که رسانه ها 
هرگز مشــکلات را ریشــه ای مطرح نکرده اند. همچنین هم اکنون 
که لایحه حجاب در حال بررســی در مجلس است، قراردادهای 
شرکتی را که مطالبه بسیاری از مردم بود، اصلاح کردیم و قانونی 
تصویب شــد که این شــرکت ها حذف شــوند. همچنین مجلس 
هم اکنون به بحث ســربازی و حذف ســربازی اجباری در برنامه 
هفتم توسعه ورود کرده است. همچنین هم اکنون همه تلاش مان 
را در مجلس برای واردات خودروهای کارکرده به کار بسته ایم؛ اما 
از آنجایی که یک ســری مسائل به دلیل فراوانی و گستردگی افراد 
تحت تأثیر حساســیت جامعه روی آن بیشتر است، نمود بیشتری 
پیدا می کند و رســانه ها هم با صفر و صدی کــردن به آن ضریب 
می دهند. اتفاقا هم اکنون بحث انتقال آب خلیج فارس به کشــور 
را داریــم و انتقال آب دریای خزر به مناطق کم آب کشــور هم در 
دســتور کار اســت. پس همه این کارها در مجلس به طور موازی 
در حال پیش رفتن اســت؛ اما به دلیل حساسیت برخی موضوعات 
بــه دلیل همه گیــر بودن آن در جامعه، بیشــتر نمــود دارد. مثل 
فیلترینــگ، واردات خودروی خارجی و مســئله حجاب که قاطبه 

جامعه را در بر می گیرد و البته رسانه هم به آن ضریب می دهد.
 همیشــه از مافیایی صحبت شده که وجود عینی ندارد؛ اما همه   .

جا هســت. مثل مافیای فیلترینگ، مافیای خــودرو، مافیای ارز و 
مافیای... تعریف شــما از مافیا چیست که همه جا هست و هیچ جا 

نیست؟
مافیا شخص نیســت و یک جریان در کشور است و البته تأکید 
می کنم ما موفق شده ایم تا حدی با مافیای خودرو مقابله کنیم. در 
بحث واردات خودرو خیلی ســنگ اندازی کردند و همچنان ایجاد 
مشــکل می کنند؛ اما تاکنون موفق شده ایم با آنها مقابله کنیم. در 
ســؤالم از وزیر صمت به تازگی مطرح کردم که چرا بعد از گذشت 
چند ماه هنوز خودروهای نو خارجی به کشــور وارد نشده است؟ 
وقتی وارد جزئیات می شویم، می بینیم که یک بخش نامه ساده یا 
یک ایراد فنی ســاده جلوی یک کار بزرگ را می گیرد. هفته گذشته 
با وزیر صمت صحبت کردم و گفتم عده ای هســتند که نان شــان 
در این اســت که خودرو کم باشد تا آن را به بالاترین قیمت ممکن 
بفروشند. البته برای روشن شدن اینکه مافیای خودرو کیست، باید 
بررسی کنیم که چه زمانی و با چه بهانه ای واردات خودرو ممنوع 
شد و چه کســانی از این داستان ســود بردند. زمانی شرکت هایی 
بودند که در رقابت، قطعات وارداتی خودرو را مونتاژ می کردند و با 
همین کار، قیمت را تعدیل می کردند؛ اما از زمانی که این افراد در 
قدرت قرار گرفتند، واردات خودرو را به بهانه کمبود ارز و تحریم ها 
ممنوع کردند و این شــرکت ها همه کاره شدند. خوشبختانه اکنون 

یک به یک این شرکت ها در حال عقب نشینی هستند.
متأســفانه خودروســازان و مونتــاژکاران منافــع عــده ای از 
تصمیم گیــران و تصمیم ســازان را تأمیــن می کننــد و آنها در این 
مســائل ریشــه دوانده اند و سودی را که به ســهامداران و عموم 
می پردازند، به این منافع گره زده اند. برای مثال یکی از شرکت های 
زیرمجموعه ایران خــودرو چند درصد از ســهامش را با صندوق 
بازنشستگی کشــور پیوند زده و سود حاصل از فروش محصولات 
ایران خودرو را به عنوان حقوق به بازنشســتگان می پردازند؛ یعنی 
اگر ســود ایران خودرو کم شــود، حقوق بازنشستگان کم می شود. 
مافیای خودرو شــرکت های بزرگی دارنــد و در صنعت بوده اند و 

اکثرا مربوط به مرکز جغرافیایی کشور هستند.
 آخرین وضعیت واردات خودرو را توضیح دهید و آیا اشخاص   .

حقیقی هم می توانند خودروی کارکرده وارد کنند؟
بــرای واردات خودروهــای کارکرده طبق آنچــه در آیین نامه 
وزارت صمت نوشــته شــده و در اختیار هیئت دولت قرار گرفته 
اســت، بله، افراد حقیقی هــم می توانند یک خــودروی کارکرده 
با کد ملی با منشــأ ارزی که خودشــان تأمین می کنند، وارد کنند. 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده همه ایرادات خودروهای نو 
را برطرف کرده و ســقف موتوری و دلاری بــرای آن درنظر گرفته 
نشــده اســت و برای اولین بار این خبر خوب را به شما بدهم که 
نگاه وزیر صمت هم همین اســت و تلاش می کنیم سود بازرگانی 
را که افزایــش یافت، به حالت قبل برگردانیم و احتمالا این اتفاق 

رقم بخورد؛ به ویژه برای خودروهای ۱۵۰۰ به پایین تلاش می کنیم 
حداکثر سقف را ۵۰ درصد در نظر بگیریم و تعرفه های سنگینی را 
که پلکانی بالا رفته بود، کاهش دهیم؛ چرا که اگر این اتفاق نیفتد، 
عملا شــاهد کاهش قیمت ها که همه افراد بــا هر نوع درآمدی 

بتوانند خودرو سوار شوند، نخواهیم بود.
 فکر می کنید چه زمانی واردات خودروها به حدی خواهد رسید   .

که دیگر در خیابان ها شــاهد تردد پرایــد و خودروهای بی کیفیت 
نباشیم؟

واردات خودروهای نو ســرعت گرفته است و مشکلات محیط 
زیســت و اســتانداردهای آنها رفع شــده و تصور می کنم تا اواخر 
شهریور و اوایل مهر ۲۰ هزار نفری که برای واردات خودروهای نو 
ثبت نام کرده و پول به حساب ریخته اند، بتوانند به خودروهایشان 
برسند. این موضوع سرعت گرفته است. ما در حال نظارت هستیم 
و مشــکلات استاندارد و محیط زیستی که مطرح بود، رفع شده اند. 
وزیر صمت فعلی خوشــبختانه نگاه مثبتــی به این موضوع دارد 
و نقطه مقابل وزیر صمت قبلی اســت. روزی که آقای رئیسی در 
حاشیه جلســه هیئت دولت به حیاط آمد و خودروهای هیبریدی 
و برقی را سوار شــد، هم خوشحال شدم و هم نگران. خوشحالی 
از ایــن بابت کــه بالاخره به این مهم پی بردند که باید به ســمت 
اســتفاده از خودروی برقــی برویم و نگران از ایــن بابت که مبادا 
بخواهند با این کار جلــوی واردات خودروهای خارجی را بگیرند 
و دراین باره با وزیر صمت صحبت کردم. او تأکید کرد به هیچ وجه 
چنین تصمیمی ندارند و هم زمان با تولیدات، واردات خودروهای 
خارجی هم انجام خواهد شــد. به نظر می رســد مسیر درستی در 

حال انجام است.
 همان طورکه پیــش از این گفته بودید، طبــق اصل ۷۹ قانون   .

اساسی ادامه فیلترینگ در کشــور غیرقانونی است. آیا دراین باره 
پیگیری خاصی انجام داده اید؟

نظــرم را دربــاره فیلترینگ بارها اعلام کــرده ام و در اصل ۷۹ 
قانون اساســی هم آمده است که هرگاه کشور دچار شرایط خاص 
مثل جنگ و اضطرار شــود، تصمیم با دولت اســت که شــرایط و 
محدودیتی را تا آرام شــدن اوضاع اعمال کند  اما اگر این شــرایط 
استمرار داشــته باشــد، باید از مجلس مجوز بگیرد. نگاه من این 
اســت که با توجه به صحبت های آقای رئیسی و برخی دوستان، 
فیلترینگ برای کنترل و مدیریت فضای کشور اعمال شد و دوستان 
اعلام کردند بعد از آرام شدن فضای کشور این محدودیت برطرف 
خواهد شد  اما با وجود اینکه فضا آرام شده است، هنوز فیلترینگ 
ادامه دارد. بــه نظرم باید مجلس به موضــوع ورود کند؛ چراکه 
تبعات منفی زیادی برای کشــور دارد. اینکــه مصرف اینترنت بالا 
می رود، گردش مالی ســنگینی پشــت پرده اتفاق می افتد، امنیت 
گوشی ها از بین می رود و امنیت خانواده ها مخدوش می شود و... .

 در آخر هم از مشــکلات و مصائب نمایندگی برای مخاطبان ما   .
بگویید.

عمده مشکل کشور ما ناشی از این است که برخی افراد به 
وظایفی که برای آنها تعیین شــده عمل نمی کنند. این مشکل 
خودش را در نمایندگی مجلس نشــان می دهــد. نمایندگان 
شهرستان ها مشکلات عدیده ای دارند و همین مشکلات باعث 
می شــود نتوانند به طور کامل وارد حوزه قانون گذاری شــوند. 
عمده وقت نمایندگان شهرســتان ها صــرف پیگیری مطالبات 
مردم حوزه انتخابیه می شود. اما آنچه در این نزدیک به چهار 
سال دیده ام این اســت که نمایندگان دغدغه دارند که بتوانند 
خدمتی به حوزه انتخابیه خود داشته باشند و مشکلات مردم 
را حل کنند. شــاید خیلی فرصت نشود به حوزه قانون گذاری 
و تقنین ورود کنند و این مشــکل بزرگی است. به همین دلیل 
درگیر حواشــی می شــوند. اینکه رهبری فرمودند نمایندگان 
سعی کنند در عزل  و نصب ها دخالت نکنند مگر اینکه از آنها 
مشورت خواسته شــود، حرف بسیار درستی است. آنجایی که 
نماینــدگان در عزل و نصب ها ورود کنند، قطعا دچار مشــکل 
می شوند  اما شرایط نمایندگی در شهرستان ها به نحوی است 
که مردم شــما را به ســمت عــزل و نصب ها هــل می دهند. 
مثلا رئیس فــلان اداره در فلان شهرســتان عوض می شــود 
و ایــن کار موافقان و مخالفانی دارد. کســانی که مخالف این 
جابه جایی هســتند، می گویند نماینده چرا ورود نکرد و کسانی 
کــه موافق اند می گویند نماینده نتوانســت جلــوی تغییر نفر 
قبلی را بگیرد. کســی نمی گوید نماینده کار خوبی کرد در عزل 
و نصب ها دخالتی نکرد؛ این یعنی دو سر باخت برای نماینده. 
بنابراین کســانی کــه ما را متهم می کنند، بایــد در نظر بگیرند 
که این موضوع برای نماینده شهرستان آسیب است. در حوزه 
مالی هم مثلا شخصا برای گروهی جوان پیگیر مجوز برگزاری 
کنسرت شــدم، اما گفتند که هزینه برگزاری کنسرت برای آنها 
ســنگین اســت و ۵۰ میلیون تومان کمک مالی خواســتند. یا 
فلان ســازمان مردم نهاد توقع کمک مالــی ۳۰ میلیون تومان 
دارند یا مثلا در فلان شــهر یا روستا جشن برگزار شده و از من 
تقاضای خرید سیســتم صوتی دارند و مواردی از این دســت 
که بــرای نماینده حوزه انتخابیه به معنای واقعی یک چالش 
اســت. من تا چه زمانی می توانم به آنها نه بگویم؟ با این کار 
کــه همه را از خودم می رانم. تا این انــدازه هم پول ندارم که 
به درخواســت های مردم جــواب مثبت بدهــم، پس مجبور 
می شوم برای حفظ رضایتمندی آنها به کسانی که پول دارند، 
کارخانه دارند یا شرکت های دولتی بگویم در قالب فلان طرح 
بــه من پول بدهید تا به این افراد کمک کنم. آیا این کار خلاف 
نیست؟ رانت است یا نیست؟ فســاد است یا نیست؟ باید این 
مســائل را تعریف کنیم. یعنی در کل بایــد امتیازی بدهید که 
امتیازی بگیرید. میهمان نمایندگان که از شهرستان ها می آیند 
هم یک چالش هســتند. مثلا من جلال رشــیدی اگر میهمانی 
را که از شهرســتان پیش من می آید تحویــل نگیرم و برای او 
محــل اقامت نگیرم و ایاب و ذهابــش را تقبل نکنم و در این 
وزارتخانه و آن وزارتخانه همراهی اش نکنم، معلوم است که 
رأی نمی آورم. پس مجبور می شــوم این کارها را انجام دهم. 
این مــوارد چالش ها و بخش کوچکــی از مصائب نمایندگی 
است که کسی درباره آنها حرفی نمی زند. اما باید فکری برای 
این موضوعات بشــود. قاطبه نمایندگان درگیر این موضوعات 
هســتند. اگر کســی این کارها را انجام ندهد، قید دوره بعدی 
نمایندگــی را باید بزنــد؛ بنابرایــن باید به جــای پرداختن به 
موضوعاتــی که جز یــأس و ناامیدی برای جامعــه آورده ای 
ندارد، به فکر حل ریشه ای مشکلات باشیم. وقتی منِ نماینده 
همه دغدغه و دل مشــغولی ام این باشــد که ملــزم به انجام 
کارهایی باشــم که اصلا قانون اساســی به عنوان وظیفه برای 
من تعیین نکرده است، حتما نمی توانم در جایی که باید قانون 
تصویب کنم، وظیفه ام را به درســتی انجــام دهم. پس برای 

اینکه خودم را مطرح کنم، مجبورم درگیر این حواشی شوم.

جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و امور شوراها در مجلس

یک جریان تندرو می خواهد کشور و مردم را مأیوس و دلسرد کند
شفاف بگویم بشخصه فعالیت انتخاباتی بدنه دولت برای دخالت در انتخابات را به وضوح می بینم


